



NO:

Date:

تفاصيل البرنامج الواحد			
رمز البرنامج	Program ID	اسم البرنامج	Program name
Ph D degree in Veterinary Surgery	VSD	دكتوراه جراحة بيطرية	College of Veterinary Medicine
College of Veterinary Medicine	كلية الطب البيطري	كلية الطب البيطري	Department of Veterinary surgery and theriogenology
Department of Veterinary surgery and theriogenology	فرع الجراحة وعلم تناسل الحيوان	فرع الجراحة وعلم تناسل الحيوان	Program URL
https://drive.google.com/file/d/1bqtW4gTgMNKxhdt0zF0F2OFNsTrEQn_K/view?usp=drive_link	https://drive.google.com/file/d/1bqtW4gTgMNKxhdt0zF0F2OFNsTrEQn_K/view?usp=drive_link	الموقع الإلكتروني للبرنامج	الموقع الإلكتروني للبرنامج
Veterinary surgery	جراحة بيطرية	جراحة بيطرية	Degree Name
Ph D	دكتوراه	دكتوراه	Study Level
Full-time	دوام كامل	دوام كامل	Course Intensity
On campus	حضورى	حضورى	Study Mode
			MBA Program Type
تفاصيل البرنامج			
- Veterinary Medicine	- الطب البيطري	- الطب البيطري	الموضوع العام
- Veterinary Surgery	- الجراحة البيطرية	- الجراحة البيطرية	الموضوع الرئيسي
Veterinary Surgery	Veterinary Surgery	Veterinary Surgery	الموضوع اذا لم يكن مذكور
Veterinary Surgery	Veterinary Surgery	Veterinary Surgery	الاختصاص
Veterinary Surgery	- الطب البيطري	- الطب البيطري	
	- الجراحة البيطرية	- الجراحة البيطرية	
The importance of studying the subject lies in the fact that it is one of the important terms that the surgeon veterinarian must be armed with in order to be able to practice the task of a veterinarian successfully, especially in recent times, in which the number of people who own pets has increased, which has made them exposed to various surgical injuries that require successful surgical intervention. through providing the graduating veterinarian with the basics of surgery that enable him to practice freelance work and open a successful veterinary clinic.	يمكن اهمية دراسة المادة كونها احد المفردات المهمة التي ينبغي على الطبيب البيطري الجراح ان يتسلح بها كي يستطيع ان يمارس مهمة الطبيب البيطري بنجاح خاصه في الاونة الاخيرة والتي ازداد فيها عدد الناس التي تقتني الحيوانات الاليفه والتي جعلتها تتعرض لمختلف الاصابات الجراحية والتي تحتاج الى تدخل جراحي ناجح وهذا يتم من خلال - تزويد الطبيب البيطري المتخرج بأساسيات الجراحة التي تمكنه من مزاولة العمل الحر وفتح عيادة بيطرية ناجحة من خلال رؤية تهدف الى التميز والابداع في مجال الجراحة البيطرية وفق معايير عالمية متمسسة بالريادة في البحث العلمي والتعليم البيطري وذلك لضمان	مكمن اهمية دراسة المادة كونها احد المفردات المهمة التي ينبغي على الطبيب البيطري الجراح ان يتسلح بها كي يستطيع ان يمارس مهمة الطبيب البيطري بنجاح خاصه في الاونة الاخيرة والتي ازداد فيها عدد الناس التي تقتني الحيوانات الاليفه والتي جعلتها تتعرض لمختلف الاصابات الجراحية والتي تحتاج الى تدخل جراحي ناجح وهذا يتم من خلال - تزويد الطبيب البيطري المتخرج بأساسيات الجراحة التي تمكنه من مزاولة العمل الحر وفتح عيادة بيطرية ناجحة من خلال رؤية تهدف الى التميز والابداع في مجال الجراحة البيطرية وفق معايير عالمية متمسسة بالريادة في البحث العلمي والتعليم البيطري وذلك لضمان	وصف البرنامج
The program's vision aims to achieve excellence and innovation in the field of veterinary surgery according to international standards characterized by leadership in scientific research	Program Description		



NO:

Date:

and veterinary education in order to ensure the promotion of animal health, and good welfare , according to the following:

1- Teaching students the basics and principles of advanced surgery, especially the basics of anesthesia, sterilization, radiology and fractures for different animals and various suture methods, which will enable them to perform various surgical operations successfully.
2-Preparing a specialized veterinary cadre of veterinarians and scientific staff specialized in veterinary surgery sciences in order to contribute to the treatment of animals.

3 -Teaching students various sciences related to the subject of general surgery with all its components including anesthesia, radiology, fractures and surgeries of various devices over the course of a full academic year divided into two semesters.

4 -Developing and qualifying a specialized and qualified scientific cadre for teaching and scientific research in the specialty of veterinary surgery.

5 -Providing technical consultations in the field of veterinary surgery by professors of the Department of Surgery at the College of Veterinary Medicine and with the participation of master's students in providing those consultations.

6 -Holding continuing education courses in the field of surgery provided and modern trends in veterinary surgery and advanced diagnostic methods for specialists and veterinarians to increase and develop their scientific and clinical expertise and engage them in the labor market.

7- Conducting scientific research in the field of veterinary surgery to overcome the difficulties facing livestock.

سلامة الحيوانية وفقا لما يلي:

- 1- تعليم الطلبة اساليب ومبادئ علم الجراحة المتقدمة وخاصة اساليب التخدير والتخدير والاشعة والكسور لمختلف الحيوانات وطرق الخياطة المتعددة التي وبالتالي يستمكرون من اجراء مختلف العمليات الجراحية بنجاح
- 2- تهيئة كادر بيطري متخصص من الاطباء البيطريين والملكات العلمية المتخصصة في علوم الجراحة البيطرية من اجل المساهمة في علاج الحيوانات
- 3- تعليم الطلبة مختلف العلوم التي تتعلق بمادة الجراحة العامة بكافة مفرداتها المتضمنة التخدير والاشعة والكسور وجراحات مختلف الاجهزة على مدار عام دراسي كامل موزع على فصلين دراسيين.
- 4- تطوير وتأهيل كادر علمي متخصص ومؤهل للتدريس والبحث العلمي في اختصاصات الجراحة البيطرية.
- 5- تقديم الاستشارات الفنية في مجال الجراحة البيطرية من قبل أساندة فرع الجراحة في كلية الطب البيطري وبمشاركة طلبة الماجستير في تقييم تلك الاستشارات.
- 6- إقامة دورات التعليم المستمر في مجال الجراحة المقدمة والتوجهات الحديثة في الجراحة البيطرية وطرق التشخيص المتقدمة لأصحاب الاختصاص والاطباء البيطريين لزيادة وتطوير خبراتهم العلمية والعملية ورجمهم في سوق العمل.
- 7- إجراء البحوث العلمية في مجال الجراحة البيطرية على تنليل الصعوبات التي تواجه الثروة الحيوانية.

https://uomosul.edu.iq/en/veterinarymedicine	https://uomosul.edu.iq/en/veterinarymedicine	موقع الجامعة الالكتروني
mohammedrahawy@uomosul.edu.iq	mohammedrahawy@uomosul.edu.iq	بريد الكتروني
		للاستفسار
		Question 1/5
		خمسة اسئلة عن البرنامج
		Answer 5/1
		خمسة اجوبة عن البرنامج
		Duration Unit:
Weeks	اسبوعي	Duration Type
9	9	بداية البرنامج (شهر)



NO:

Date:

1	1	Application Deadline	موعد انتهاء التقديم للبرنامج
7	شهر 7		
2025	سنة 2025		
Iraqi Dinar (ID)	الدينار العراقي	Fees Currency	العملة
512 كلمة كحد أعلى	معلومات الأجر		
Entry Requirements	متطلبات الدخول للקורס		
1- true and false 2- multiple choice 3- short answer 4- essay 5- matching 7- computational	1- الصح والخطأ 2- الاختيارات 3- إجابات قصيرة 4- الشرح 5- المطابقة 7- الأسئلة الحسابية	Exam Type:	
Unified English Language Test Certificate with a score of not less than 65% Passing the unified national Arabic language exam Passing the unified national computer and internet exam Passing the scientific competitive exam for the specialty Documents proving that he obtained a bachelor's degree in veterinary medicine and surgery, stating the student's grade and his sequence among the graduates Filling out the forms for the electronic application organization Passing the medical examination and drug abuse test	شهادة الاختبار اللغة الانكليزية الموحد وان لا تقل درجته عن 65% اجتياز الامتحان الوطني الموحد للغة العربية اجتياز الامتحان الوطني الموحد للحاسوب والانترنت اجتياز الامتحان التنافسي العلمي الخاص بالاختصاص الوثائق التي ثبت حصوله على شهادة البكالوريوس في الطب والجراحة البيطرية موضحا فيها معدل الطالب وتسلسله ضمن الخريجين على الاستمرارات الخاصة بمنظمة التقديم الالكتروني اجتياز الفحص الطبي وفحص تعاطي المخدرات	Entry Requirements (Other):	
3750000	3750000	Min Tuition Fees (Domestic) :	الحد الأدنى للرسوم الدراسية المحلية (إجمالي):
7500000	7500000	Max Total	الحد الأقصى



NO:

Date:

		Tuition Fees (Domestic) :	الإجمالي الرسوم الدراسية (المحلية):
Nothing	لا يوجد	Min Tuition Fees (Domestic, In State) :	الحد الأدنى للرسوم الدراسية المحلية، داخل الولاية):
Nothing	لا يوجد	Max Tuition Fees (Domestic, In State):	الحد الأقصى للرسوم الدراسية المحلية، داخل الولاية):
Nothing	لا يوجد	Min Tuition Fees (Domestic, Out of State)	الحد الأدنى للرسوم الدراسية المحلية، خارج الولاية):
Nothing	لا يوجد	Max Tuition Fees (Domestic, Out of State):	الحد الأقصى للرسوم الدراسية المحلية، خارج الولاية):
3000000	3000000	Min Tuition Fees (International)	الحد الأدنى للرسوم الدراسية الدولية):
3000000	3000000	Max Tuition Fees (International) :	الحد الأقصى للرسوم الدراسية الدولية):
Iraqi Dinar (ID)	الدينار العراقي	Tuition Fee - Currency:	الرسوم الدراسية - العملة :
No	لا	Are candidates required to submit references or letter(s) of recommendation	هل يتطلب المرشحين تقديم مراجع أو خطابات توصية للقبول؟



NO:

Date:

		on for acceptance?	
Yes		Are candidates required to submit an essay (s) for acceptance?	هل يتعين على المرشحين تقديم مقال (مقالات) للقبول (بروبوزال)؟
Not required		Minimum Professional Experience (in years) :	الحد الأدنى من الخبرة المهنية (بالسنوات):
الدعم المالي			
No		Is there a school sponsored scholarship or financial aid?	هل هناك منحة دراسية أو مساعدات مالية ترعاها الكلية أو القسم؟
There is no budget for all scholarships		Annual school budget for all scholarships:	ميزانية الكلية او القسم السنوية لجميع لمنحة الدراسية:
Iraqi Dinar (ID)	الدينار العراقي	Currency:	العملة
	500 كلمة كحد اعلى	Scholarship Information:	معلومات المنحة
احصائيات البرنامج			
4		Students per Class:	الطلاب لكل فصل:
45		Average age (in years):	معدل عمر الطلبة
Not required		Average years of work experience at managerial level :	متوسط سنوات الخبرة في العمل على المستوى الإداري:
0%	%0	Percentage of international students:	نسبة الطلبة الاجانب
25%	%25	Percentage of women:	نسبة الإناث



NO:

Date:

معدل درجات التخرج	Average GMAT score for Your cohort:	%70	70%
Average salary after graduation :	Average GMAT score for Your cohort:	900 الف دينار عراقي	900 thousand Iraqi dinars
Percent employment after graduation:	Average GMAT score for Your cohort:	% 2	2%
Program accreditations:	Percent employment after graduation:	لا يوجد	Nothing
Average work experience (in years):	Program accreditations:	غير مطلوبة	Not required
Number of nationalities in current cohort:	Average work experience (in years):	جنسية واحدة (عراقية)	One Nationality (Iraqi)
Campus Details	تفاصيل الكلية او القسم		
Institution Profile Name Display :	فرع الجراحة وعلم تناول الحيوان كلية الطب البيطري	فرع الجراحة وعلم تناول الحيوان كلية الطب	Surgery and Theriogenology Department, College of Veterinary Medicine
Foundation Year :	1976	1976	1976
Current Logo			شعار الكلية او القسم

علمـا ان هـذه المـعلومات لـكل بـرـنامج اـكـادـيـمـي فـي الجـامـعـة



NO:

Date:

